
Formandsmøde tirsdag d. 7/5 2024 kl. 19 – 21.30 i Salen, Klosterstræde 3, Nykøbing F 

Mødets formål var at drøfte økonomiske og andre forhold af betydning for det kirkelige liv på Falster 

og det er således et betydningsfuldt forum for planlægning af arbejdet såvel i de enkelte råd som for 

koordinering og samarbejde. 

Deltagere: Jørgen Jensen (Nykøbing F.), Ingelise Slente (Tingsted), Gert Larsen (Ønslev-Eskilstrup), 

Henriette Mortensen (Nordvestfalster), Tania Gliese Petersen(Torkilstrup-Lillebrænde), Anders Lejre 

(Nørre Alslev-Nørre Kirkeby og Gundslev), Erland Rasmussen (Maglebrænde), Anny Hansen (Aastrup), 

Hans Hare (Falkerslev), Anne-Grethe Andersen (Horbelev), Tommy Raahaug (Karleby-Horreby-Sdr. 

Alslev), Bo Sort Søgaard (Sønder Kirkeby), Søren Bjerregaard (Idestrup), Jens Erik Boesen (Væggerlø-

se), Erik Nielsen (Skelby-Gedesby-Gedser) og Knud Brusgaard Nielsen (Nørre Ørslev-Systofte).  

Derudover deltog fra provstiudvalget: Connie Zlatevski, Hans Nielsen, Steen Henriksen og provst 

Dennis Jelstrup.  

Ikke til stede: Stubbekøbing Menighedsråd var ikke repræsenteret ved mødet. Anders Martin Laurit-

sen var forhindret pga. planlagt tjeneste.  

Dagsorden: 

1. Velkomst ved formanden for provstiudvalget 

2. Hvem er den nye provst? 

3. Budget 2025 

4. Reserven, ansøgning om og grundlag for bevilling 

5. Brug af frie midler og ikke forbrugte anlægsmidler 

6. Hvornår skal provst/stift involveres i forbindelse med vedligeholdelse af kirker? 

7. Copyright og billeder – brug i offentlig henseende 

8. Tidsregistrering 

9. Gensidige orientering, herunder 

a. Hvor skinner solen stærkest i sognene? 

b. Hvor trykker skoen i sognene? 

c. Hvad kan der være behov for? 

d. Større anlægsarbejder i sognene 

10. Eventuelt 

 

1. Velkomst ved formanden for provstiudvalget 

Steen Henriksen bød velkommen til mødet, som indledtes med en salme.  

Han informerede om, at sognepræst Anders Martin Lauritsen indtræder på den ledige plads i prov-

stiudvalget. Anders var forhindret i at deltage pga. planlagt tjeneste.  

 

2. Hvem er den nye provst? 

Dennis Jelstrup præsenterede sig selv. Han har været præst i 26 år, senest i Kregme og Ølsted sogne. 

Provsten bad om at få tilsendt mødedatoer for de enkelte MR, da hans plan er, at besøge alle menig-

hedsråd i provstiet. Mail: DLJ@km.dk 

Deltagerne i mødet præsenterede derefter sig selv.  

 



3. Budget 2025 

Steen Henriksen orienterede om udmeldingerne for budget 2025, som er 3. år med Guldborgsund-

modellen.  

Vi kender endnu ikke udskrivningsgrundlaget for 2025 og Guldborgsund Kommune har valgt at være 

selvbudgetterende, derfor er den foreløbige budgetramme udmeldt uden fremskrivninger. Når vi 

kender de konkrete tal for 2025, vil PU tage stilling til, om der er plads til en fremskrivning til dækning 

af overenskomstbestemte lønstigninger mm.  

Budgettet indeholder nu 3 punkter: Drift, anlæg og projekter.  

Anlæg dækker nybygning, ombygning og udvidelser. Øvrige tiltag budgetteres under projekter.  

Der var ønsker om en ændret budgetproces fra 2026, så den udmeldte ramme ikke blev ændret i for-

løbet. 

Det blev ligeledes bemærket, at legat-aftalerne er meget svingende og at det kan være et problem 

for de enkelte råd.  

PU henstiller til, at ønsker til budget 2025 afleveres i prioriteret rækkefølge.  

 

4. Reserven, ansøgning om og grundlag for bevilling 

Nu hedder det ikke længere 5%- midler eller §9 stk. 2 midler men reservefond. Reservefonden er be-

regnet til pludseligt opståede behov, som både er uforudsete og ubudgetterede. Pengene skal søges 

inden de anvendes.  

Ved akut opståede situationer kontaktes provst eller formand for PU.  

 

5. Brug af frie midler og ikke forbrugte anlægsmidler 

Hvad er frie midler? Det er de penge der er tilbage, når alle budgetterede udgifter er betalt, i daglig 

tale kaldet årets overskud. De er dog ikke til fri afbenyttelse, de kan kun bruges efter ansøgning til 

provstiet, fordi de i princippet er fællesskabets penge, men deponeret hos de enkelte menighedsråd.  

Hvis der er tiloversblevne penge fra anlægsarbejder og i fremtiden også fra projekter, kan de ikke an-

vendes til andre anlæg, projekter eller overføres til drift med mindre det bevilges fra PU.  

Fremadrettet vil overskydende anlægs- og projektmidler som hovedregel blive tilbageført, så de kan 

anvendes hvor behovet er størst.  

 

6. Hvornår skal provst/stift involveres i forbindelse med vedligeholdelse af kirker? 

Som hovedregel: ALTID, undtagen for kirker som er under 100 år gamle. Spørg hellere en gang for 

meget end en gang for lidt.  

I forhold til kirkegårde gælder det ved træfældning, gravning og arbejde vedrørende gravminder.  

 

7. Copyright og billeder – brug i offentlig henseende 

Provsten refererede til en aktuel sag, hvor et menighedsråd måtte betale erstatning for brug af et bil-

lede hentet fra nettet. Man skal være opmærksom på, at der er copyright på billeder, så det gode råd 

er at tage dem selv eller låne dem fra sider, hvor det udtrykkeligt er angivet, at billeder er gratis.  

 

8. Tidsregistrering 

Der indføres tidsregistrering for alle ansatte (præster og medarbejdere) med start fra 1/7 2024. Det 

sker på baggrund af et EU-regulativ der skal beskytte arbejdstagere mod merarbejde.  

Se evt. Menighedsraad.dk for mere information. 

 

 

https://www.menighedsraad.dk/nyheder/2024/registrering-af-arbejdstid/


9. Gensidig orientering 

Deltagerne fortalte om, hvad der for dem var det bedste og det mest udfordrende ved menigheds-

rådsarbejdet.  

 

a. Hvor skinner solen stærkest i sognene? 

Når medarbejderne var tilfredse og samarbejdet gik gnidningsløst 

At der var aktiviteter ud over de faste gudstjenester og når man kunne lave fælles aktiviteter med 

andre i sognet, samt at der var stor tilslutning 

At kirkegården var smukt holdt 

At være med til ansættelser 

At præsten var dynamisk  

At der var et stort frivilligt engagement i sognet 

At der var et velfungerende menighedsråd 

 

b. Hvor trykker skoen i sognene? 

Når der er sygdom bland medarbejderne 

Komplicerede overenskomster og megen administration 

Når folk svigter de forskellige arrangementer 

At økonomien fylder så meget på møderne 

Petitesser i forhold til myndighedsprojekter, og at der skal spørges om lov til alt for meget 

At det er svært at ”sælge varen”  

Mangel på ”her og nu rådgivning” ved almindelige emner og problemstillinger 

Forskellige konkrete problemstillinger f.eks. at det nu diskuteres, om Nykøbing skal deles i 3 sogne.  

At det er vanskeligt når kulturarven skal bevares  

 

c. Hvad kan der være behov for? 

Her blev nævnt et større samarbejde mellem sognene, at medlemmer med samme funktion fik et fo-

rum at mødes i og at der var nok arbejde til en provstimedarbejder.  

 

d. Større anlægsarbejder i sognene 

Ud over de kendte anlægsarbejder blev det nævnt, at der i år er mange kirker, hvor kalken er vasket 

af på østsiden på grund af efterårets og vinterens vejr. Fremadrettet må vi se på, om der skal sættes 

penge af til en klimapulje og til bedre klimasikring.  

 

10. Eventuelt 

Ladestandere skal sættes op pr. 1/1 2025 hvor der er mere end 20 parkeringspladser. Ved eventulle 

spørgsmål kontaktes stiftet.  

Der var enighed om, at mødet havde været godt og at man gerne så et tilsvarende møde i efteråret.  

Provst og formand takkede for fremmøde og sluttede med en opfordring til alle om at bruge hinan-

den og provstiet.  

Mødet sluttede med en salme og en bøn.  

 


